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Co se stalo?

Kalendář našeho kraje 

365 let  (1356)
Po vysazení nové obce Líšnice došlo mezi stávajícími obcemi k hrocení sporů o pozemky. Stalo se tak 

v roce 1356 a jsou jmenováni Matěj Rajk a Matěj Čipla z Čisovic, kteří řešili tento problém týkající se 

královských brdských lesů.

 370 let (1651)
Ze soupisu poddaných podle víry z roku 1651 se dovídáme, že Bouška měl v Bojově vedle mlynáře 

Křepelky též rodinu Bouškovu a Hutovu.

100 let (1921)
Tělovýchovná jednota Sokol Čisovice byla založena v jarních měsících roku 1921, kam se přihlásilo 

68 členů. Prvním starostou byl zvolen Karel Hrbek, náčelníkem Antonín Kotmel a jednatelem Antonín 

Bartoš.

90 let (1. 1. 1931)
Toho dne byla zahájena činnost zastávky Bojanovice, která měla sloužit bojanovickým občanům  

a části Bojova. Roku 1921 byl cestujícím podán čaj se zákuskem. Na trati byl v té době nově zkoušený 

motorový vůz M1 20, jemuž se kvůli obsluze stroje na střeše říkalo „Věžák“.

60 let (12. 4. 1961)
Neuvěřitelnou odvahu vypustil 157 cm vysoký ruský muž Jurij Alexandrovič Gagarin, připoutaný v křes-

le v kulové kabině o průměru 230 centimetrů při jeho letu Vostoku 1 do vesmíru. Toho dne v 9 hodin  

a 7 minut moskevského času odstartoval první muž ve vesmíru.

 30 let (30. 6. 1991)
Pan Jaroslav Obermajer st. i ml., resp. otec se synem, zahájili prodejnu potravin u čisovické školy. Tato 

prodejna poskytuje zásobování nejen pro čisovické občany, ale také pro Bojov, kde je delší dobu 

prodejna zavřena a slouží něčemu jinému. 

Vybral Rý
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Slovo starostky  
Vážení spoluobčané,

   dovolte mi, abych Vás prostřednictvím Čisovických 
novin seznámila s prací Obecního úřadu Čisovice  
za uplynulé měsíce.

   Po delší časové odmlce se k Vám opět dostávají Či-
sovické noviny a všichni společně věříme, že druhou 
vlnu koronavirové epidemie pomalu necháváme za 
sebou a budeme se moci opět vrátit k běžnému ži-
votu. Na pořádání společenských a kulturních akcí si 
však ještě chvíli počkáme.

   V průběhu zimních měsíců nadále pokračovala 
přístavba základní školy. Již na první pohled je patr-
né, že je to stavba, která je v obci ve svém rozsahu  
za poslední desítky let ojedinělá. V současné době se 
již dokončují vnitřní úpravy přistavěných prostor a od 
června až do konce prázdnin se dodavatelská firma 
zaměří především na propojení a stavební úpravy 
stávajících prostor (dokončení přístavby a propojení 
školní kuchyně, jídelny, soc. zařízení, sborovny 

a ředitelny). S kolaudací této stavby počítáme v pod-
zimních měsících. Z tohoto důvodu bude také mož-
né zvýšenou kapacitu základní školy (přijímání vyššího 
počtu žáků do ZŠ) využívat teprve až od školního roku 
2022/23. 

   Dokončena byla i rekonstrukce Kulturního domu 
v Čisovicích. Nyní nás ještě čeká dovybavení vnitřních 
prostor nábytkem a finální úprava venkovních pro-
stor. Kulturní dům bude ale do konce prázdnin uza-
vřen pro veřejnost, a to z důvodu uskladnění nového 
vybavení pro základní školu. Společně se těšíme, že 
v podzimních a zimních měsících (pokud to situace 
dovolí) Vám „nový“ kulturní dům představíme. Plánu-
jeme využívat tyto prostory pro divadelní představení, 
koncerty, besedy a aktivity pro děti.

  V dubnu jsme také zahájily stavbu nového sportovní-
ho areálu na fotbalovém hřišti. Za zadní bránou bude 
nové multifunkční hřiště s umělým povrchem, které 
bude sloužit široké veřejnosti a dětské hřiště se záze-
mím pro naše nejmenší. Tato stavba by měla být do-
končena do konce července letošního roku.

   V červnu zahájíme výstavbu další (a pro Čisovice 
již poslední) etapy splaškové kanalizace. Stejně jako 
předchozí obdobné stavby, přinese i tato určitá ome-
zení především v dopravě. Odkanalizována bude 
část obce od fotbalového hřiště směrem do Bratříno-
va a k Dolejšímu rybníku, část od křižovatky u truhlárny 
směrem k Mníšku p. Brdy a v neposlední řadě část Na 
Mořině a směrem k Sýkorníku. Celkem bude odkana-
lizováno dalších zhruba 90 nemovitostí. S výstavbou 
této etapy kanalizace je spojena i výstavba intenzi-
fikace stávající čistírny odpadních vod. Na rozdíl od 
stavby kanalizace, na kterou obec získala dotaci 
z Ministerstva zemědělství ČR, stavba intenzifikace 
ČOV bude plně hrazena z rozpočtu obce. 

   Z výše uvedeného vyplývá, že pro letošní i příští rok 
máme nemálo práce a díky všem investičním ak-
cím a zároveň i obdrženým dotacím má obec pro 

letošní rok schválený rekordní rozpočet ve výši přes  
75 mil. Kč (viz příloha). Velkým bonusem je fakt, že 
obec má uspořené dostatečné finanční prostředky  
a všechny avizované investice bude moci hradit 
pravděpodobně i bez využití případného úvěru. 

   Další pozitivní informací je zpráva z Ministerstva ze-
mědělství ČR, které zmírnilo podmínky pro podávání 
žádostí o dotace na výstavby kanalizací a vodovo-
dů. Díky nově nastaveným parametrům bude moci 
obec podat žádost o dotaci na výstavbu splaškové 
kanalizace 

i v Bojově. V současnosti je tato žádost zpracovávána 
a bude co nejdříve podána. O výsledku Vás budu 
nadále informovat.  

   Na závěr Vám přeji především pevné zdraví a po-
klidné prožití letních měsíců.

Zuzana Kuthanová 
starostka obce

 
foto z rekonstrukce Kulturního domu:
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ROZPOČET na rok 2021

Slovo starostky  

§ Položka Text Rozpočet Skutečnost ROZPOČET
2020 2020 2021

2212 Silnice - mat. posyp i údržba 1 160 000 65 163 100 000
2219 Ost. Záležitosti poz. Kom. - chodníky 1 000 000 0 0
2221 Oprava autobus. Zastávek 20 000 0 0
2223 Bezpečnost silnič. Provozu 10 000 0 10 000
2292 Dopravní obslužnost (autobusy) 156 000 155 812 200 000
2310 Pitná voda 1 050 000 62 521 60 000
2321 Odvádění a čištění odpadních vod 2 529 000 4 975 925 44 000 000
2341 Vodní díla v zem. Krajině 500 000 688 861 0
3113 Základní školy 1 555 000 14 088 489 16 583 570
3314 Knihovny 100 000 67 006 77 000
3319 Ostatní záležitosti kultury  59 000 36 505 56 000
3326 Oprava kapličky 15 000 0 5 000
3349 Záležitosti sdělovacích prostř. - ČN 80 000 63 800 60 000
3392 Zájmová činnost v kultuře a KD 335 000 2 471 013 556 000
3399 Zál. Kultury a sděl. prostř. 25 000 965 10 000
3412 Sportovní zařízení 350 000 265 407 6 260 000
3419 Sportovní akce 0 0 50 000
3421 Využití volného času mládeže 5 000 0 0
3612 Bytové hospodářství 1 503 000 2 294 891 230 000
3613 Nebytové hospodářství 138 000 142 446 95 000
3631 Veřejné osvětlení 290 000 292 420 290 000
3632 Pohřebnictví 0 500 0
3639 Komunální služby 1 453 000 1 657 632 1 397 000
3721 Nebezpečné odpady 90 000 82 661 90 000
3722 Komunální odpady 1 000 000 867 099 900 000
3723 Ostatní odpad 560 000 558 710 620 000
3745 Péče o vzhled obcí+ veř. zeleň - služby 10 000 0 40 000
3749 Zástřelné 10 000 10 000 10 000
4222 Veřejně prospěšné práce - plat 38 500 82 992 0
4351 Pečovatelská služba 25 000 25 866 25 000
5213 Krizová opatření 10 000 74 918 10 000
5399 Přestupková komise 18 000 18 000 18 000
5512 Požární ochrana - dobrovolná část 200 000 142 393 117 000
6112 Zastupitelstvo obce 1 290 000 1 189 068 1 260 000
6114 Volby do Parlamentu ČR 0 67 540 0
6171 Činnost místní správy 865 500 843 214 857 500
6310 Obecné výdaje z finančních operací 117 000 4 061 861 57 000
6330 Převody vlastním fondům 0 5 723 330 0
6399 Daň z příjmů za obce 1 300 000 723 330 800 000

Celkem 17 867 000 41 800 338 74 844 070

Financování
8124 Splatka úvěru 915 000 914 280 915 000

VÝDAJE CELKEM 75 759 070

Příjmy:
Rozpočet Skutečnost ROZPOČET

§ Položka Text 2020 2020 2021
1111 Daň z příjmu FO - závisl.čin. 3 800 000 3 642 168 3 600 000
1112 Daň z příjmu FO - podnikat.čin. 100 000 59 753 60 000
1113 Daň z příjmu FO - zvl. sazba 350 000 364 575 360 000
1121 Daň z příjmu PO 3 000 000 2 728 766 2 800 000
1122 Daň z příjmu PO - obec 1 300 000 723 330 800 000
1211 DPH 7 500 000 7 484 172 7 500 000
1334 Odvody za odněntí půdy 2 000 2 744 2 000
1335 Popl. Za odnětí pozemků f. lesa 2 000 6 699 2 000
1340 Poplatek za odpad 1 000 000 1 063 573 1 200 000
1341 Poplatky za psy 25 000 26 090 25 000
1361 Správní poplatky 10 000 13 110 10 000
1381 Daň z hazardních her 90 000 103 152 100 000
1382 Zrušený odvod z loterií 0 28 0
1511 Daň z nemovitostí 1 200 000 1 150 760 1 200 000
2441 Splátky půjček od obcí 0 4 000 000 0
4111 Neonv. Transfér SR 0 1 447 540 0
4112 Neiv. transfér souhr.dot. vztah 243 000 243 400 255 900
4116 Neinv. Transfér SR 30 000 64 800 0
4211 Investiční transfér SR - ZŠ 12 452 698 7 547 302
4211 Investiční transfér SR-hřiště 0 0 3 000 000
4211 Investiční transfér SR - zahrada ZŠ 0 0 359 607
4216 Ost. Inv. Trasfér ze SR - kanal. 1 748 000 1 748 491 11 284 000
4222 Dotace od KÚ kanalizace 2 934 834 3 990 834 0

2141 Vnitřní obchod - prodej zboží 0 290 0
2292 Transfér - vratka dopr. Obsl. 11 220 11 220 0
2310 Pitná voda - nájemné VAK Beroun 20 000 30 000 20 000
2321 Odpadní vody - příjmy ze služeb 0 277 957 0
2321 Kanalizace - nájemné 70 000 71 610 89 000
2321 Kanalizace - příspěvky a náhrady 0 15 056 0
2321 Kanalizace - příspěvky na DHM 0 91 050 0
3314 Knihovna - služby 800 300 200
3319 Kultura - neinvest. Dary 0 10 000 0
3349 Čisovické noviny 10 000 6 670 6 000
3392 Kultura - příspěvky 0 16 206 0
3412 Sportovní zařízení - náhrady 300 000 218 972 200 000
3612 Pronájem - byt. hosp. 300 000 487 782 500 000
3612 Bytové hospodářství - náhrady 0 21 315 20 000
3613 Nebytové hospodářství - nájemné 90 000 55 918 60 000
3613 Nebytové hospodářství - náhrady 0 2 713 0
3639 Příjmy z vlastní činnosti 495 000 669 821 275 000
3713 Příspěvek na živ. Prostředí 200 000 349 600 0
3723 Sběr ostatního odpadu - sběr šrotu 30 000 43 647 20 000
3725 Zneškodňování kom.odpadu - náhrady 240 000 270 507 250 000
5213 Krizová opatření - dary 0 5 000 0
5213 Krizová opatření - přísp. A náhrady 0 50 000 0
6171 OÚ příjmy ze služeb a výrobků 0 1 070 0
6171 OÚ příspěvky a náhrady 2 800 2 800 2 800

Schodek plně  hrazen z přebytku minulých let. 

Zpracovala: Gita Hermachová
20.01.2021

Zůststky na účtech k 31.12.2020
Komerční banka 824 935,99
ČSOB 2 066 411,36
ČNB         33 097 306
Celkem 35 988 653,15

Schváleno na 29. zasedání ZO Čisovice dne 17. 2. 2021

Vyvěšeno: 18. 2. 2021
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Milí čtenáři Čisovických novin!

Letošní rok je rokem opravdu zvláštním, nazval bych 
ho takovým covidovým. Léto jsme si užili, jak se na ten 
čas patří. Avšak co nastalo na počátku října, už ne-
bylo příjemné. Zavírání škol, některých obchodů, pro-
vozoven a vůbec celkové omezení běžného života. 
Přeji všem, které tato nemoc zasáhla, brzké uzdravení 
a dobrou životní pohodu.  

Od posledního vydání ČN č. 133 vytištěného v listo-
padu 2020 uplynulo víc jak pět měsíců. Způsobil to 
Covid-19, nemoc, která zvrátila tradiční běh života na 
celém civilizovaném světě. Nebylo to, že jsme neměli 
o čem do dalšího čísla ČN napsat, ale taková zdra-
votní situace to zapříčinila. V obci se projevily případy 
zmiňovaného onemocnění (uvedeného podle ve-
řejného tisku), nastal určitý neklid mezi členy mnoha 
rodin, kteří se báli někam chodit, aby si tuto nemoc 
nepřinesli. Takto probíhal i život v obci.

V Čisovicích i v Bojově plynul čas dál, nikdo jej ne-
zastaví. Probíhala stavba rozšíření přístavby školní 
budovy, staví se některé rodinné domky, služby OÚ 
Čisovice fungují dále, a tak další nutné povinnosti 
obce běží dál. Bohužel tento nepříjemný čas u širší 
části obyvatel nepřispěl k jejich zapojení se do života 
v obci. Stále nám v tom brání nasazené respirátory 
s třídou ochrany FFP 2, které jsou požadovány. Lidé se 
snaží tomu co nejvíc vyhýbat. 

V tomto příspěvku se chci zmínit také o činnosti ve-
řejných organizací v obci. Zasáhla je velká nefunkční 
činnost, ustala jejich soutěživost, nekonání výročních 
valných hromad a další spolkové práce Sokola i obou 
SDH v naší obci. Také poznamenal neprovedení slav-
nostního setkání u příležitosti 110. výročí SDH Bojov. 
Ostatně podobně byly zasaženy další společenské 
organizace v Čisovicích.

Bylo přerušeno vyučování na ZŠ a MŠ, posléze se za-
počalo vyučovat prostřednictvím počítačů a školních 
tabletů na distanční výuku, kdy doma trávili žáci vy-
učování „na dálku“. Výsledky vyučování dávaly děti 
v pátek paní učitelce k hodnocení. V současné době 
(18. 4.) jdou po dlouhé době žáci do základní školy.

Svět se pomalu vzpamatovává z Covidu-19 a jeho 
dalších příznaků. V našich domech máme také své 
starosti s počínající jarní přírodou. Zahrádky se zazele-
naly, kvetou sasanky a zlatý déšť. Docela se ze země 
vyklubaly hyacinty a kvetou. Práce kolem domu bude 
dost. Jen ať již skončí ta zrádná epidemie, aby nastal 
klidný čas pro naše potřeby a spokojené živobytí.

Všem našim čtenářům Čisovických novin přeji dobré 
chvíle při čtení obecního časopisu a společně věřme, 
že snad nastanou námi vytoužené dobré časy.

Rý

Úvodník
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Rok 2021 začal v naší škole s optimistickým očekává-
ním, že se situace kolem všudypřítomné nebezpečné 
nákazy uklidní a my budeme moci opět svobodně 
dýchat. Bohužel realita byla jiná! První dva měsíce 
roku základní školu mohli navštěvovat pouze žáci  
1. a 2. třídy a všechny děti z MŠ. Spolu s ostatními 
dětmi a rodiči jsme se upínali k tomu, že už se snad 
brzy budeme moci vrátit do školy všichni. Ale přišel 
pravý opak! Od 1. 3. 2021 se uzavřely všechny školy  
a školky.  Po prvotním pocitu bezmoci, nevyslyšených 
připomínkách odborníků z řad pedagogů, ale i psy-
chologů a lékařů, že to pro děti není nejlepší řešení, 
jsme se jako pedagogové snažili dělat to nejlepší, co 
nám distanční výuka umožňuje. Pro děti z MŠ a 1., 
2. třídu naštěstí distanční výuka netrvala tak dlouho  
a paní učitelky je dokázaly zaujmout. Ve 2. třídě 
nám proběhlo  on-line Besedárium, hravý vzděláva-
cí pořad, který v normálním provozu máme ve škole.  
U 1. třídy paní učitelka využívala i individuální konzul-
tace, které nám zůstaly povoleny. V MŠ se předško-
láci spolu s rodiči krásně zapojili do on-line hodin. Už 
jsou tedy připraveni na školní výuku! Ale já doufám, 
že v této podobě se s ní budeme setkávat jen výji-
mečně! ☺

Žáky 3. až 5. třídy jsme z jejich dlouhého distančního 
vyučování chtěli vytrhnout alespoň jednou týdně při 
individuálních konzultacích, které probíhaly za pre-
ventivních hygienických opatření. Žáci 5. třídy měli 
možnost osobního setkání s paní učitelkou každý pá-
tek, 3. a 4. třída vždy po 2 žácích po 30 minutách, za 
přítomnosti 2 vyučujících v pondělí a ve středu. V ka-
ždé třídě byl tedy vždy pouze 1 žák a 1 paní učitel-
ka. I od toho jsme sice museli na chvilku upustit, ale 
po nějaké době jsme se ke konzultacím opět vrátili. 

Také absolvovali žáci 3., 4. a 5. třídy bezplatné on-li-
ne přednášky o kyberbezpečnosti a environmentální 
výchově.  

Času tří týdnů, kdy jsme nesměli docházet do školy 
vůbec, mohla využít stavební firma k úpravám uvnitř 
školy, k probourávání, instalaci nových rozvodů elek-
třiny, datových kabelů, vody apod. To by za běžného 
provozu nebylo možné. Vše zlé může být tedy i pro 
něco dobré! Přístavba školy tak zdárně pokračuje. 
Stejně tak i projekt PŘÍRODNÍ ZAHRADY, o kterém se 
zmiňuje ve svém článku paní zástupkyně Žaneta Ru-
bešová.

Nyní v čase postupného návratu našich dětí do škol 
mi dovolte poděkovat všem dětem, rodičům a pe-
dagogům, kteří se vypořádali se všemi nástrahami 
distančního vzdělávání a společnými silami vše zvlád-
li!

Ráda bych poděkovala i nepedagogickému perso-
nálu, který se pro změnu „popasoval“ s úklidem po 
„uragánu“, jenž v rámci přístavby proletěl školou ☺

Mgr. Lenka Hejnicová

Školka a škola

Střípky ze školy

Zápisy do ZŠ, MŠ pro školní rok 
2021/2022

V měsíci dubnu, od 12. 4. do 28. 4. 
2021, probíhal v ZŠ on-line zápis do ZŠ 

a v květnu, od 6. 5. do 14. 5. 2021, 
probíhal v MŠ on-line zápis do MŠ.

(Více informací naleznete na našich 
webových stránkách www.zsmscisovice.cz)
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Učit se ve zcela jiných a specifických podmínkách, 
i tak lze nazvat výuku, která probíhá ve třídě Koťat.

Jsme třída předškoláků, a tak se nás týká povinnost 
vzdělávat distančním způsobem. Snažíme se být ro-
dičům, ze kterých se přes noc stali učitelé svých dětí, 
co nejvíce nápomocné.

Dětem pravidelně zasíláme pracovní listy, básnič-
ky, písničky, motivační videa a odkazy na pohádky. 
Dále jsou zasílány výtvarné náměty a postupy pra-
covních činností. 

Každý týden je tematicky zaměřen podle třídního 
vzdělávacího plánu. Pro rodiče, kteří nemají možnost 
pracovní listy tisknout, byl zřízen box, kde si je pravi-
delně mohou vyzvedávat.

Uvědomujeme si, že dětem nejvíce chybí kolektiv, 
a hlavně proto jsme se rozhodly jedenkrát týdně vy-
učovat on-line. Propojení s dětmi je vždy velmi 
milé. Všechny děti se na setkání 
pilně připravují a aktiv-
ně se účastní. Velmi 
nás těší jejich zájem. 
Na co se však těšíme 
nejvíce? 

AŽ SE ZASE SETKÁME  
V MŠ!!!!

R + Ž

Školka a škola 

Distanční výuka předškoláků

Vzpomínám na leden a únor, kdy jsme se ještě vídali 
a užívali si dokonce i sněhové nadílky při bobování  
a hrách na školní zahradě, kdy jsme spolu tvořili koláž 
Paní zimy, hledali stopy ve sněhu a pozorovali různá 
skupenství vody, kdy jsme spolu zpívali, tancovali, 

recitovali. Krmili jsme ptáčky - doopravdy, pomáhali 
jsme jelenovi hledat v bludišti lesa cestu ke krmelci-
-jen na obrázku. Povídali jsme si a hráli si spolu, jako 
by ani nehrozilo žádné virové nebezpečí…samozřej-
mě bylo vše dle pravidel a pod přísnou hygienou, ale 
měli jsme celkem i štěstí, že se u nás žádná nákaza 
neobjevila. 

Zvládli jsme dokonce školkový karneval s tancem  
a dováděním v nádherných kostýmech, ve kterých 
děti přišly už z domova. Zkoušeli jsme si masky a mi-
mické vyjadřování emocí, vžívali jsme se do pohád-
kových postav při dramatizaci pohádek …

Stihli jsme ještě poskládat z papíru první sněženky  
a začali jsme se těšit na jaro.

Ale potom jsme museli MŠ jako všichni ostatní zavřít 
a přejít na „distanční výuku“, která je pro mladší děti 
nepovinná a funguje jako soubor materiálů, jako 
nabídka pro rodiče, kterou mohou při domácí péči  
o děti využít. 

Informace z oddělení Veverek
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Od března tedy posíláme dětem pozdra-
vy, náměty z různých dětských webových 
stránek, odkazy na krátké filmy, pohádky, 
vzdělávací aktivity, písničky, říkanky i pra-
covní listy, tvořivé nápady atd.

Rodiče jsou dle našich informací i fotografií, 
které nám posílají, sami velmi tvořiví a ná-
padití, děti se jistě mají doma dobře, ale 
co naplat, kamarádské vztahy nám všem 
opravdu velmi chybí, to ovšem nemusím 
vůbec psát, to bolestně víme všichni.

Prožili jsme doma i Velikonoce, v souvislosti 
s těmito svátky se ale můžeme nechat na-
plnit nadějí: jako po zimě přichází jaro, po 
smutku radost a život!

A tak se také těšíme na návrat dětí. Zatím 
prý přijdou alespoň předškoláci…

Naše Veverky zdravíme a všem přejeme hodně 
zdraví a naděje!

I za kolegyně M. Schichová

Školka a škola

Jak jsem trávil svůj volný čas v době před 
covidem a jak ho trávím teď

(práce některých žáků 5. ročníku ZŠ)
Mým oblíbeným koníčkem byl a stále je fotbal. Třikrát týdně jsem chodil na trénink a jednou týdně jsem hrál zápas. A když 
nebyl trénink, tak jsem si kopal sám na zahradě. Asi před třemi roky jsme si s bratrem koupili bránu a loni na Vánoce jsem 
dostal fotbalový trenažér, protože si se mnou už nikdo nechtěl kopat. 

Na trénink jsem se vždycky těšil. I když jsem dost často přišel hodně unavený, ale byl jsem rád, že jsem si zahrál. 

Přišel covid. 

Hodně se toho změnilo, nebyly tréninky ani zápasy. Byl jsem rád, že jsme měli zahradu a mohl jsem si kopat. Teď to ale 
nejde, protože je sníh a zima. Na druhou stranu jsem rád, že byl sníh, protože jsem mohl sáňkovat a postavil jsem si velké 
iglú. Ale nemůžeme jet na hory lyžovat, což mě mrzí.

Poslední dobou více čtu, připravuji se na přijímačky. Když mají rodiče čas, tak hrajeme hry nebo se díváme na televizi. 
Občas chodíme na procházky, ale to mě moc nebaví. Raději bych šel na fotbal. 

Začal jsem trochu víc hrát šachy. Nejčastěji hraju s tátou, protože ho to baví. 

Byl bych moc rád, kdyby zmizel covid a vše se vrátilo k normálu. 

M. B.
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Školka a škola 

Před covidem jsem hrál fotbal, byl jsem hodně venku, ve škole  
s kamarády, mimo školu s kamarády, pak jsem si hrát s autíčky 
a s legem. Také jsem si rád maloval. Fotbal jsem hrál v Čisovicích 
na fotbalovém hřišti asi 3 hodiny týdně, na naší zahradě jsem si 
hrál asi 2 hodiny denně, ve škole 5 hodin denně (kromě víkendu),  
u kamaráda jsem byl na návštěvě asi jednou týdně. 

Když přišel covid, nejdříve jsem si myslel, jak to bude fajn. Ale 
nebylo. 

Myslel jsem si, že nechodit do školy 3 dny bude super. Potom nám 
vláda řekla, že to bude ještě na týden. Po týdnu řekli měsíc, a teď 
už se to ani nedá spočítat. Je to hrozná nuda.

 Od covidu jsem nejméně dvacetkrát víc doma než venku nebo jinde. 
Volného času mám o dost méně než dříve, protože úkoly mi zaberou 
o dost více času než dříve. Volný čas trávím venku na procházce  
s rodiči, na počítači a někdy u kamaráda. 

Mé zájmy se změnily. Hraju si o dost méně s legem a s autíčky  
a nemaluji si. 

Také se změnilo to, že dříve jsem byl víc venku, a teď jsem víc na 
počítači.

Strašně rád bych, aby se všechno vrátilo do starých kolejí a já mohl 
zase chodit do školy.  

J. O.

Já jsem dřív chodila na orientační běh a do „zušky“ 
a také jsem   neměla tolik času na školu. Nehráli 
jsme tolik hry s rodinou a také jsme   nechodili na 
procházky.

Předtím jsme se vídali častěji i s jinými příbuznými 
a známými, teď nám to ten covid 19 zhatil.

 Vidíme se jen přes obrazovky a to není moc pří-
jemné.

Teď dopoledne trávím  hodně času před obrazovkou 
při online hodinách a děláním úkolů a také přípra-
vou na gymnázium. 

Odpoledne, když mám hotovo, tak jsem venku se 
svými kamarády a užíváme si venku zimního poča-
sí. Volného času mám více, protože se nikam nemů-
že chodit ani jezdit. O víkendech, když nám zrušili 
závody, tak jsme s rodinou začali hrát více her.

Na jednu stranu trávím více času na tabletu a mo-
bilu a na druhou stranu prozkoumáváme více okolí 
Čisovic.

J. B.

Před covidem byl můj největší zájem fotbal, který hraju už čtyři roky. Hraju 
na pozici  brankáře. Na tréninky jsem chodil každé úterý a čtvrtek.  Moc mě to 
bavilo.    

Když přišel covid, vše se změnilo. Najednou jsme nemohli nic. 

Byli jsme zrovna na horách.  Po návratu z hor byly po 3 dnech uzavřeny školy.  
Výuka probíhá už strašně dlouho formou distanční výuky. Nemůžu se normálně 
stýkat s kamarády a chodit do školy. 

Myslím si, že času mám stejně, jako když jsem chodil do školy. Někdy máme více 
úkolů a někdy méně. Každému z nás úkoly trvají jinak dlouho. 

Každé ráno v 8 hodin se připojím k online výuce, kde probíráme s paní učitelkou 
různé předměty. Každý den je to trochu jiné. V hodině se snažíme spolupracovat 
a komunikovat mezi sebou a hlavně s paní učitelkou.

Pak se snažím chodit ven  aspoň na zahradu nebo na procházky. Minulou sobotu  
a neděli jsem byl s tátou na zimním vandru. Zabalili jsme si věci, jídlo  a vyrazili  
v sobotu odpoledne. Našli jsme hezké místo v lese. Byl tam dřevěný přístřešek, kde 
jsme se rozhodli přespat. Večer jsme s tátou rozdělali oheň, najedli se a povídali 
si. Pak už byla tma, tak jsme se rozhodli jít spát. Do rána se pořádně ochladilo  
a napadl sníh. Ráno se nám nechtělo vůbec ze spacáku. Vstávali jsme asi v 10:30, 
pak si udělali snídani. Táta rozdělal hořák a na ešusu byla snídaně -  cibulka se 
slaninou. Když jsme posnídali, zabalili jsme si věci a vydali se na cestu domů. 
Domů jsme přišli celý zmrzlí a hladoví. Ale i přes to vše to byl krásný vandr.

Už se těším, až všechna ta mimořádná opatření skončí a já budu moci opět chodit 
do školy  a na fotbal, chodit ven s kamarády a normálně si užívat.

M. D.

V Době před covidem jsem chodila na spoustu kroužků – na 
atletiku, volejbal, klarinet, angličtinu, nauku  a přípravu na 
přijímačky.  Zabíralo mi to celý týden.  

Když přišel covid, tak jsem si myslela a moji učitelé i trené-
ři taky, že to bude jen pár dní, ale nakonec ne.  Z některých 
kroužků mi zůstaly online hodiny. K tomu ještě online hodiny ve 
škole, pak úkoly. Snažila jsem se všechno rychle stíhat, aby mi 
zbylo nějaké volno, to jsem si vytvořila. 

Ale trvá to tak dlouho, že mi přijde divné mít volno, když jsem 
byla zvyklá být všude včas a nemít volno. Pro mě to pak zase 
bude šok, když jsem si konečně zvykla na to, mít volno.

 Teď vůbec nevím, co s tím volnem dělat,  tak si někdy do ruky 
vezmu tužku a jdu kreslit. 

Covid je spousta špatného, ale stačí se zaměřit na to dobré  
a nevnímat to zlé.  K čemu by nám to bylo?  Díky němu mě tak 
baví si malovat.  Mám i víc času na kamarádky a kamarády.  
Mamka mě učí vařit a taťka zase s počítačem. Jsem větší opti-
mista, s tátou i s mamkou si víc užiju a se sestrou je to taky fajn. 

M. M.
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Ráda bych Vás seznámila s dalšími 
kroky v našem projektu. Opravdu 
mohu napsat v NAŠEM, protože 
dotaci škola získala i díky spoluprá-
ci s rodiči na každoročních jarních 
a podzimních brigádách a za-

pojením do kulturních akcí, které 
podporují spolkovou aktivitu v naší 
vesnici.  Přes nucenou nepřítom-
nost dětí, zrušení brigády a nepří-
zeň počasí se nevzdáváme. Paní 
učitelky z mateřské školy obrousily 
stávající herní prvky a připravily 
je na nový nátěr. Rodiče a děti 
ze školky byli požádáni o spoluprá-
ci při přípravě materiálu na výrobu 
hmyzího domečku. Nad naše oče-
kávání byla účast veliká a mate-
riálu je dostatek. Akce probíhala 
každé odpoledne v týdnu od 29. 
3. do 1. 4. 2021 za dodržení všech 
aktuálních opatření. Odměnou 
pro děti byla možnost vyzkoušet 
nové edukativní prvky s přírodní 
tématikou, které byly čerstvě na-
montované. Z fotografií je patrné, 
že se dětem líbí a budou vhodným 
zpestřením výuky v přírodě. S rodiči 
Filípka a Ondráška pracujeme na 
přípravě záhonů. Jejich odborné 
„oko“ nám připraví jistě zajímavou 
podívanou, která bude vyhovovat 
požadavkům certifikátora přírodní 
zahrady a děti potěší barevností 
a množstvím hmyzu, který přiláká. 

Již teď se těšíme na pozorování 
pomocí zakoupených zvětšova-
cích nádobek, lup a sítěk. Z financí 
projektu jsme také zakoupili velké 
množství pomůcek k určování dru-
hů hmyzu, ptáků i rostlin. A také 
různé nástroje k bezpečnému od-
chytu drobných živočichů. Na pře-
lom června a července je naplá-
novaná další montáž dřevěných 
prvků z akátového dřeva, které 

Školka a škola

Projekt: 
 Environmentální rozvoj ZŠ a MŠ Čisovice - ZAHRADA MŠ, č.1190700335 

PEV „Zahrada bádání bez hranic“ MŠ Čisovice

Před covidem mě bavilo být doma číst si a kreslit si. Taky mě samozřejmě bavilo hrát různé

hry na mobilu. Docela mě bavilo chodit ven do lesa (ale ne běhat). Ze všeho nejvíc mě bavilo

o víkendu jezdit na hory. V létě jsme tam byli třeba na návštěvě u babičky a v zimě jsme tam

byli na běžkách.

V týdnu jsem měl na svoje koníčky trochu míň času, protože jsem chodil do školy.

O víkendu jsem na ně měl skoro celý den.

Pak přišel covid. 

Už jsme tak moc nejezdili někam do zahraničí nebo na hory. Ven jsem nechodil moc často, protože jsem musel 
mít roušku. Jinak se moje záliby moc nezměnily. Číst jsem si mohl pořád a hrát na mobilu také.  Žádné nové 
záliby nemám. Když přišla online výuka, tak jsem byl rád, ale pak jsem zjistil, že když jsem při dělání školy 
doma, vůbec mi to nejde.

Mám mnohem míň času, obzvlášť v týdnu, protože je víc úkolů a já je nikdy nechci začít dělat. A když začnu, 
už je spousta času pryč.  

T. H.



11

budou kombinovat rozvoj environmentálního myšlení 
i tělesné zdatnosti. Pokud nám to situace umožní, na-
vážeme na plánované akce úprav zahrady s rodiči 
v širším kruhu. V případě, že nebudeme moci praco-
vat společně, vytvoříme menší rodinné týmy a zvlád-
neme vše i za zhoršených podmínek tak, aby mohl 

být projekt na konci roku 2021 úspěšně ukončen. Dě-
kujeme za Vaše podněty, nabídky spolupráce i mate-
riálu. Velice si Vaší pomoci vážíme. 

Koordinátor projektu 
Mgr. Žaneta Rubešová

Návštěva u sousedky
V prosinci minulého roku na zahradě u paní Cha-
loupkové se objevilo netušené zvířátko. Bylo to mlá-
dě  - muflonče. Asi mufloní stádo postrašil vlak, který 
objíždí jejich stavení. Nic se nestalo, jen stálé nějaké 
bečení. Na zahradě zůstal jeden z těch nejmlad-
ších. Na zahradě vydržel do druhého dne, než si pro 
něj přišla máma. Že se tak stalo, poslouží fotografie 
z mobilu mé 11leté pravnučky Lucie Legényové, 
která jej pohotově vyfotila svým mobilem.   

Rý      

Školka a škola 
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Hasičská kronika 

Naše putování stránkami kroniky Sboru dobrovolných 
hasičů Čisovice jsme naposledy ukončili v roce vel-
kých politických změn, a sice v roce 1989. Nyní nás 
čeká rok 1990, jenž byl ještě na události ve sboru po-
měrně bohatý, pozdější roky však již byly méně přízni-
vé. Nicméně, nepředbíhejme a pojďme se podívat 
do roku 1990, do roku, jenž bezprostředně následoval 
po změně politického režimu v naší zemi. V oblasti čin-
nosti hasičů – jak se zdá podle zápisu v kronice – tyto 
změny neměly přímý dopad, snad samotného jména 
organizace, ale k tomu se postupně dostaneme…

Rok 1990 započal běžně jako jiné roky, a sice sérií vý-
ročních schůzí, kdy se zástupci čisovického sboru zú-
častnili těchto akcí v Letech, Trnové, Jílovišti a Klínci. 

Následující zápis nás zavádí až do 7. dubna 1990, kdy 
se náš sbor v počtu osmi členů podílel na likvidaci 
požáru rodinného domku v Zahořanech u pana Mar-
houla. Společně s čisovickými hasiči zde zasahovali 
také sbory ze Zahořan, Mníšku pod Brdy město, Mníš-
ku pod Brdy Kovohutě a rovněž hasiči z řevnického 
útvaru. ¨

Technická údržba 

O necelý měsíc později, a sice 2. května 1990: „…
prošla naše vozidla technickou prohlídku v Řevnicích. 
Hodnocena byla dobře. Na přípravě vozidel praco-
vali naši členové v sobotu i v neděli – br. Koza, br. 
Dvořák, br. Svoboda, br. Brabec a br. Dufek.“

Svobodné volby

Ačkoliv se v rámci spolkové činnosti snažíme oprostit 
od politického dění, významné události celostátního 
charakteru (jako tomu bylo u Sametové revoluce,  
o níž se zmiňoval zápis z roku 1989) byly zaznamenány  
i spolkovými kronikáři. V čisovické kronice dobrovol-
ných hasičů nechybí záznam o prvních volbách po 
změně režimu, kdy: „…dne 8. až 9. června 1990 se 
uskutečnily první svobodné volby do vlád obou repu-
blik, do federální vlády a do federálního shromáždě-
ní.“

Doslova ohnivé léto…

Již další zápis se však vrací ke spolkovému dění, a sice 
informuje o skutečnosti, že 12. června 1990 vznikl požár 
lesa u Bojanovic. Z našich členů se na likvidaci podíleli 
br. Koza a br. Pelák K. Nejednalo se zdaleka o po-
sledního červeného kohouta, neboť v roce 1990 bylo 
velké horko a sucho, tudíž v našem okolí vzniklo po-
měrně hodně požárů oproti jiným rokům. Například již 
20. června 1990: „...byl náš sbor povolán k požáru lesa 
na Skalce, zúčastnili se br. Koza, br. Dufek a br. Svo-
boda s cisternou.“  Další řádění červeného kohouta je 
zaznamenáno 13. července 1990, kdy v odpoledních 
hodinách byl nahlášen požár lesa na „Martánce“, je-
hož likvidace se zúčastnilo 8 členů čisovického sboru. 
Tato událost se neobešla bez komplikací, neboť: „…
při tomto zásahu byla poškozena kabina u naší cister-
ny padajícím stromem.“

Již o den později, tedy 14. července 1990, 12 členů 
čisovického sboru zúčastnilo oslav 890 let od založe-
ní obce Bratřínov a současně také probíhaly oslavy  
70. výročí založení bratřínovského hasičského sboru. 

Ovšem těsně poté, již 16. července 1990, se čisovický 
sbor podílel na likvidaci požáru lesa u Stříbrné Lhoty. 
Výjezdová posádka naší cisterny čítala čtyři členy. 
Výčet požárů opravdu ještě zdaleka nekončí, neboť 
23. července 1990: „…byl v odpoledních hodinách 
nahlášen požár pšenice u Bratřínova; náš sbor vyjel 
s cisternou a čtyřmi členy. Shořel cca 1 hektar.“ Jeli-
kož na místě byly již sbory z Bratřínova, Davle, Mníšku 
pod Brdy, Mníšku Kovohutí, Bojanovic a řevnického 
útvaru, naše cisterna nakonec nezasahovala. 

Ve stejný den byla provedena výměna vodního čer-
padla u cisterny, kdy čerpadlo bylo našim hasičům 
přenecháno od jejich kolegů ze Zbuzan. 

Další ze série letních požárů byl nahlášen 25. červen-
ce 1990. Výjimečně šlo o doslova malý „ohýnek“, ne-
boť hořel starý pařez na parcele u paní Roubíčkové  
a likvidace nakonec proběhla bez zásahu hasičů. 

Situace se zdála býti dost kritickou, sucho nepolevo-
valo, tudíž bylo rozhodnuto o vybudování malé vodní 
nádrže na Bojovském potoce, což se stalo 28. červen-
ce 1990. Hned o den později hořel les u Hvozdnice, 
kde zasahovalo celkem 7 členů našeho sboru. Dne  
2. srpna 1990 hořela skládka u Mníšku pod Brdy  
a zasahovali naši 3 členové. O deset dnů později pak 
hořela sláma u Zahořan, kterou pomáhalo hasit šest 
členů našeho SDH,

Po tomto požáru si červený kohout dal konečně pau-
zu. Kronika dále hovoří až o požáru ze dne 2. října 
1990, kdy byl panem Havlišem nahlášen požár u sv. 
Václava na Pleši. Není bez zajímavosti, že zde zasa-
hoval pouze náš sbor se svou cisternou. 

Ve znamení hasičské historie

Tento rok byl opravdu náročný a nemyslíme tím po-
litické okolnosti, nýbrž opravdu velké nasazení při 
četných požárech, kterých opravdu léto roku 1990 
vyprodukovalo nepočítaně. Zasloužený odpočinek si 
členové sboru vychutnali 20. října 1990, kdy: „…náš 
sbor uspořádal jednodenní zájezd do hasičského mu-
zea v Přibyslavi.“

Od požární ochrany zpět k hasičům…

Jak všichni víme, v době komunistického režimu byl 
používán název „Svaz požární ochrany“. Rok 1990 
přinesl změnu a vrací název organizace k historicky 
původnímu označení se slovem „hasiči“. Čisovická 
kronika přináší záznam o schůzi Ústředního výboru po-
žární ochrany, která se konala 2. června 1990 v Jese-
nici u Prahy. Zde bylo rozhodnuto svolat sjezd požár-
ní ochrany do Ostravy. Tento sjezd se uskutečnil ve 
dnech 1. až 2. prosince 1990 a na tomto sjezdu: „…
bylo rozhodnuto o zrušení názvu Svaz požární ochra-

Z hasičské kroniky potřiadvacáté – 
 rok svobodných voleb i velkého sucha
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Hasičská kronika / Hasiči Čisovice   
ny ČSSR a byl přijat nový název Sdružení hasičů Čech, 
Moravy a Slezska. Byl schválen nový znak a značení.“ 

Od této významné změny v názvu organizace v době 
novodobé historie uplynulo už něco málo přes 30 let. 
Zkratka SH ČMS je nyní povinnou součástí názvů všech 
pobočných spolků Sdružení hasičů Čech, Moravy  
a Slezska. U Sboru dobrovolných hasičů Čisovice tomu 
není jinak. V současné době je povinnost zapisovat 
statutárního zástupce (v případě sboru je jím starosta) 

do Spolkového rejstříku, avšak než tato povinnost byla 
ustanovena zákonem, uplynulo ještě hodně vody 
v Bojovském potoce. Rok 1990 je za námi, příště nás 
čekají roky 1. poloviny 90. let. Toto období nebylo pro 
čisovické hasiče zrovna jednoduché, ale o tom zase 
někdy příště…

Petra Myslínová Cejpková 
Kronikářka SDH Čisovice

SDH Čisovice –  
práce pro spoluobčany pokračuje

Ačkoliv jsme zažili nejtvrdší 
uzávěrku v rámci protiepi-
demických opatření, kdy 
byly výrazně omezeny cesty 
mezi okresy a dokonce ces-
ty mezi jednotlivými členy 
rodiny, práce hasičů pokra-
čovala. To víte, oheň nepo-
čká. A tak naše zásahová 
jednotka vyjela od podzi-
mu loňského roku hned ně-
kolikrát. V polovině října to 
byl zásah u požáru tlakové 

láhve v Trnové, ve druhé půlce listopadu hořel rodin-
ný dům v Nové Vsi pod Pleší (zde si naši hasiči vyzkou-
šeli první ostrý zásah v dýchací technice), na počátku 
února vyjela jednotka likvidovat spadlý strom přes sil-
nici ve směru na Senešnici, v polovině února se jed-
notka sešla v hojném počtu u požáru odpadu v lese, 
jen o pár dní později se naši chlapci museli vypořádat 
s požárem sazí v komíně, a nakonec na začátku dub-
na vyjela jednotka k požáru chaty. Myslím, že slušná 
práce. A to zdaleka není vše…

Aby byla jednotka akceschopná, chce to nejen vy-
jet k samotnému zásahu, ale také pravidelně připra-
vovat, opravovat a udržovat techniku, výstroj a vý-
zbroj. V prvních lednových dnech mohla jednotka 
slavit druhé Vánoce, místo Ježíška ovšem naděloval 
Obecní úřad Čisovice – jednotka získala vozidlovou 
radiostanici, zásahovou proudnici, svítilny na přilby, 
3 páry zásahových rukavic a 6 párů záchranářských 
rukavic. Kdo alespoň trošku sleduje ceny, ví, že se 
obec musela velmi značně plácnout přes kapsu – za 
vybavení samozřejmě velmi děkujeme. A protože byl 
zájem, aby vše uvedené co nejdříve sloužilo, byla  
o pár dní později radiostanice, stejně jako další vyba-
vení, instalována do vozidla CAS Tatra. V této době 
byla také provedena údržba dopravního automobilu 
VW Transporter před technickou kontrolou. Tato tech-
nická kontrola byla úspěšně absolvována a dopravní 
automobil tak může i nadále sloužit svému účelu. Na 
konci března byla opravena zpětná klapka na vozid-

le Tatra a oba automobily byly vydezinfikovány ozo-
nem. Již v listopadu proběhl tradiční sběr železného 
šrotu. V únoru proběhla pravidelná údržba techniky 
v hasičské zbrojnici, v březnu pak zavrčely motorové 
pily – byly prořezány stromy v okolí hasičské louky. 

Abychom se na chvíli vrátili ke spolkové činnosti. Ta 
sice v této době příliš probíhat nemůže, nicméně 
musíme vzpomenout na ty, kteří činnost vykonáva-
li a stále vykonávají po dobu dlouhých desítek let. 
A nejen vzpomenout, ale také řádně ocenit. Proto 
jsme naše zasloužilé členy navrhli na různá ocenění, 
která budou předána nikoliv na výroční valné hro-
madě, jak bývá zvykem, ale individuálně při různých 
příležitostech. Oceněno bylo mnoho členů, zmíníme 
zde jen ta nejvýznamnější, celorepubliková oceně-
ní. Čestným uznáním Sdružení hasičů Čech, Moravy  
a Slezska byla oceněna trojice Bohumil Peták, Ladi-
slav Moravec a Jan Říha st. Tyto muže patrně nemusí-
me představovat, jedná se o výrazné osobnosti sboru 
i obce a s jejich prací se setkáváme na každém kro-
ku. Medailí Za mimořádné zásluhy byla oceněna paní 
Věra Šachová, dlouholetá členka našeho sboru. A to 
nejlepší nakonec – titulem Zasloužilý hasič, nejvyšším 
oceněním našeho sdružení, byla oceněna paní Zde-
na Dufková. Paní Dufková se tak zařadí do elitního 
klubu nejvýznamnějších osobností sdružení – nutno 
podotknout, že stejné ocenění obdržel před lety i její 
manžel. Hasičina je prostě rodinná záležitost. Všem 
oceněným, včetně těch, jejichž jména v článku ne-
zazněla, blahopřejeme, a věříme, že ocenění budou 
impulsem do dalších mnoha let práce. 

Ve sboru se také objevila touha po vlastním znaku, 
kterým by se sbor mohl prezentovat. A protože v či-
sovickém sboru není od slov daleko k činům, máme 
od 6. dubna tohoto roku nový sborový znak. Věříme, 
že se Vám bude líbit, a také věříme, že pod jeho hla-
vičkou brzy proběhnou nějaké ty společenské akce…

Za SDH Čisovice a JSDHO  
Josef Myslín a Martin Svoboda
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Klínecké mléčné poklady

Když Trachtovi koupili v roce 2014 
polorozpadlou ruinu staré farmy, 
kdekoho napadlo, že se muse-
li zbláznit. O rok později už mohli 
na farmu dorazit první návštěvníci. 
Postupně tu majitelé začali chovat 
kromě ptáků i ovce, kozy, krávy  
a nakonec vlastně všechna hos-
podářská zvířata. „V plánu byla  
i zebra, ale nakonec jsem dostala 
rozum,“ směje se Alena Trachto-
vá, která se z „kancelářské krysy“ 
proměnila za těch pár let ve zruč-
nou sýrařku. Mimochodem znáte 
sýr Asiago nebo Cabra al Vino?
„Nepřišlo to zrovna v ten nejlepší 
čas, ale i tak mám obrovskou ra-
dost,“ říká mi paní Alena a ukazuje 
mi nové prostory mlékárny. V ob-
řím chladícím boxu zrají obrovská 
kola sýrů hustě vyrovnaná na re-
gálech od podlahy až ke stropu.  
V plastovém boxu v rohu si hoví 
hermelíny. „Už začínají mít ko-
žíšek,“ vysvětluje mi s neskrý-
vanou radostí v hlase vrch-
ní sýrařka a majitelka farmy.  
O kousek dál leží první pokus o 
syrečky. Ty se prý naopak nepo-
vedly – místo aby změkly a byly na 
povrchu typicky mazlavé, ztvrdly. 
Sýrařina je ale plná překvapení, 
takže i o svém nepovedeném po-
kusu se paní Trachtová nakonec 
dočetla, že stvořila homolky. Ty 
se dříve využívaly ke zpracování 
tvarohu „na potom“. Jde vlastně  
o sušený tvaroh, který se nastrouhá  
a později se přidává do jídla po-
dobně jako parmezán. Že by se ale 
omylem vzniklé homolky rovnou 

objevily v krám-
ku paní Alena se 
smíchem odmítá: 
„Za všechny naše 
mléčné produk-
ty osobně ručím 
a nikdy nepustím  
k lidem něco, co 
mně samotné 
nechutná nebo 
nemám pocit, že 
je to stoprocent-
ní.“ Škoda, cel-
kem ráda bych je 
ochutnala.

První pokusy o sýr vznikaly u Trach-
tových doma v kuchyni. Paní Alena 
začínala jen s 10l hrncem a knihou 
Domácí mlékař od Kláry Hadašové. 
„Sýrařina je alchymie. Rozhodně 
nedoporučuji improvizovat. Tehdy 
jsem ale nebyla vůbec pokorná, 
všechno se mi zdálo jednoduché,  
a tak nám doma ve vinotéce zrálo 
i blaťácké zlato. Ideální to rozhod-
ně nebylo,“ vzpomíná. Čím nejlé-
pe začít? Jogurt nebo tvaroh prý 
zvládne každý. I indický paneer si 

můžete zkusit střihnout bez větších 
příprav. Náročné na vybavení jsou 
zrající sýry, které potřebují urči-
tou teplotu, prostor, vlhkost i čas.  
A nejvyšší metou jsou sýry plísňové, 
protože u nich se snadno může 
objevit i další plíseň s podlým zá-
měrem, a pokud to nevíte, můžete 
celou svou práci vyhodit. „Já jsem 
se nejvíc natrápila s hermelínem. 
První dávka šla rovnou prasatům. 
Ono totiž načíst si můžete kde co, 
ale vlastní zkušenost je k nezapla-
cení,“ radí budoucím domácím sý-
rařům majitelka farmy. Za svou Bibli 
považuje oba díly Domácího mlé-
kaře – mimochodem je to kniha, 
kterou jedním dechem přečetla  
v porodnici krátce po koupi farmy. 
Občas ale přijde s nějakým recep-
tem i zákazník. „Jeden pán si tu po-
vzdechnul, že umí vynikající risotto, 
ale schází mu do něj tradiční italský 
sýr asiago. Tak jsem ho zkusila vyro-
bit a dala mu ho k otestování. Byl 
spokojený,“ vzpomíná na historii 
jednoho z produktů, který najdete  
i v chladících boxech v krámku na 
dvoře farmy.

Klínecká Madeta
Mimochodem asiago je sýr z krav-
ského mléka. Zmíněný Cabra al 
Vino, další specialita klínecké far-
my, je sýr z kozího mléka, který se dle 
španělského receptu máčí po vyli-
sování v červeném víně a násled-
ně se vínem ještě potírá. A všechno 
mléko je přímo z farmy. „Netrou-
fla bych si mléko kupovat od ně-
koho jiného. Tady vím, že je vše  
v pořádku, za jakých hygienických 
podmínek se dojí. V tuhle chvíli 
máme ke kozám i 16 krav, takže 
dojíme strojově, a investovali jsme 
do technologie, která mléko ihned 
zchladí, aby nenatáhlo okolní pa-
chy. Mléko pravidelně kontroluje-
me a odesíláme vzorky do labora-
toře,“ vysvětluje mi paní Alena.

Profesionální sýrařkou se stala záhy 
po koupi klínecké farmy, kdy se 
naskytla příležitost koupit stádo 
osmi koz v plné laktaci. Mléko už 
nebylo možné zpracovávat doma 
v hrnci, ale pro vybudování pro-

Z okolí
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fesionální mlékárny bylo potřeba 
zajistit stálý přísun mléka. „Kozy 
mají mléko jen sezónně. Začát-
kem jara se rodí kůzlata, která 
jsou dva měsíce plně se svou mat-
kou, ale i tak můžeme oddojovat. 
Koncem léta se ke stádu připo-
juje kozel a kozy ‚zasychají‘. Od 
listopadu až do přelomu února  
a března jsou bez mléka,“ prozra-
zuje mi majitelka zdejšího zvířec-
tva, proč se na farmu nastěhovaly 
i krávy.

První mléčné produkty pu-
tovaly rodině a přátelům  
a Trachtovi čekal maraton po úřa-
dech. Jednání s hygienou se táhlo 
celý rok. „Byli jsme první malou mlé-
kárnou na Praze-západ, tím bylo 
všechno komplikovanější, protože 
úředníci s tím neměli žádné zkuše-
nosti. Dříve bylo také nutné posí-
lat mléko na rozbory dvakrát do 
měsíce stejně jako u provozů typu 
Madeta. Teď už to stačí jednou 
za půl roku a nám se dost ulevilo,  
i když papírování je stále víc  
a víc. Někdy mám pocit, že jsem 
se z kanceláře jen na chvíli podí-
vala jinam, a už se zase vracím do 
kanceláře,“ povzdychne si paní 
Alena. Malým zadostiučiněním jí 
bylo, když dostala pochvalu od 
veterinární správy v Břežanech.  
U Trachtů je prý vždycky všechno 
v naprostém pořádku.

Otevřená vrata, otevřená mysl
Farma má dnes několik zaměst-
nanců, bez kterých by už pro-
voz nešel zvládat. Je těžké najít 
schopný personál? Podle majitel-
ky klínecké farmy ano. „Tahle prá-
ce se nedá dělat jen jako zaměst-
nání. Člověk musí mít ke zvířatům 

vztah a musí k tomu mít i zkuše-
nosti. I já sama chodím ke kravám 
vždy s obrovským respektem.“ Jak 
se k nim vlastně dostala? Z rodu 
sedláků nikdo z rodiny nepochází  
a příběh je celkem prostý. 
Paní Alena pracovala na le-
tišti v oblasti vzdělávání per-
sonálu, její muž se pohyboval  
v automobilovém průmyslu. Žili 
v Praze, ale táhlo je to pryč, tak-
že se přestěhovali tehdy jen se 
dvěma školou povinnými syny do 
Čisovic. Tam na zahradě chova-
li pár zakrslých kachniček. Po-
stupně přibyli bažanti, koroptve, 
perličky, holubi, a když si manžel 
dopřál půlroční zdravotní pauzu, 
zahrada byla plná voliér a bylo 
jasné, že bude potřeba více pro-
storu. A tehdy se objevila farma  
v Klínci.

„Od začátku jsme hospodařili  
s otevřenými vraty. Bylo to takové 
naše vnitřní přesvědčení. Chtěli 
jsme, aby se tu lidé scházeli, chtěli 
jsme i nabídnout osvětu pro ško-
ly, školky i dospělé. Někdy jsem až  
v šoku, co si lidé myslí o potravi-
nách, které jedí. Měli jsme tu tře-
ba třídu dětí, které když viděly 
naše chlapy škubat slepice, ptaly 
se, proč jsme je zabily. Ptala jsem 
se jich, odkud si myslí, že mamin-
ka bere maso. Odpověděly mi, 
že přece v krámě,“ líčí mi Alena 
Trachtová. Zároveň lidé, kteří se 
přijdou na farmu podívat, jsou  
i potenciálními zákazníky pro 
zdejší produkty. Vedle stěžejních 
mléčných výrobků si tu lidé mo-
hou objednat slepičí i křepelčí 
vejce, maso i uzeniny. „Ty si ne-
děláme, na to nemáme prostor. 
Vozíme ale naše maso řezníkovi 

do Říčan,“ vysvětluje. Mimo to se  
v krámě dají koupit i další produkty 
malých výrobců. „Vždycky nám 
něco přihraje náhoda. Třeba přes 
kamaráda jsme se dostali k mar-
meládám od paní, která s nimi jez-
dí pravidelně i na soutěže do Vel-
ké Británie a pořád sbírá nějaké 
ceny. Říkala jsem si, že si tady na 
vesnici marmeládu nikdo nekou-
pí, ale naopak. Zájem byl velký,“ 
říká žena, kterou můžete potkat 
i za kasou farmářského krámku. 
Díky Marmoškám od Jožky vznikl  
i jeden bestseller – ochucená ke-
fírová mléka, která jsou rozebraná 
téměř okamžitě, jakmile opustí 
dveře mlékárny. Dalším lákadlem 
jsou i místní nakládané sýry, pro 
které si lidé chodí, když potřebují 
originální dárek.

Klínecká farma se rychle sta-
la i centrem kulturního dění  
v širokém okolí. K jednorázovým 
akcím přibyly rychle i pravidelné 
jarmarky, každoroční dýňové slav-
nosti, kroužky pro děti, příměstské 
tábory i společenské akce. Přímo 
na farmě je i hospůdka, několik 
pokojů pro turisty a pod farmou 
otevřeli Trachtovi společně s šéf-
kuchařem Lukášem Sommerem 
i restauraci s všeříkajícím názvem 
Pod Farmou. „Bohužel, všechny 
naše aktivity jsou aktuálně dost 
omezené nebo zrušené. Od loň-
ského jara se mluví o dotacích  
z ministerstva zemědělství, ale 
zatím jsme nic konkrétnější-
ho nezaznamenali. A co se 
týče různých Covid programů  
a bonusů, naše zkušenost je špat-
ná, téměř na nic jsme nedosáhli, 
vždy bylo v podmínkách nějaké 
ALE,“ nechává mě nahlédnout 

Z okolí
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s rozvozem po okolí

605 875 531 
betoncisovice.cz

Nabízíme
písky štěrky
betony okrasné kačírky

transportbeton

Objednávky

D4 exit 14 Řitka
Nový Knín

Praha

Mníšek pod Brdy

Dobříš

do zákulisí pandemického provozu Alena Trachtová. 
Poslední nedělní jarmark, který se jinak těší velké ob-
libě, se tu konal 4. října. Od té doby zeje dvůr i spo-
lečenský sál prázdnotou. „Snad to nějak ustojíme,“ 
usmívá se sympatická majitelka a doporučuje po-
hlídat si v menu restaurace kremrole. Je to totiž také 
sezónní záležitost – s přibývajícími teplými dny už se 
dobré kremrole nebudou dát upéct.

Loučíme se uprostřed kozího stáda, kde mi nejmlad-
ší  z rodiny Trachtových, dcera Elenka, ukazuje hrdě 
všech 50 letošních kůzlat. V tom hemžení a poskako-
vání a spokojeném mečení se dá na neveselou situa-
ci tam venku docela snadno zapomenout.

Dominika Rýpalová

Narození

Ema Elisabeth Váňová

Lukáš Dvořák

Karolína Wroblenská

Vítek Pajr

Antonín Dvořák

Max Lavička

Natálie Předotová

Jan Fiala

Úmrtí

Otilie Peláková

Eva Jedličková

František Rada

Josef Čumrda

Jitka Bervidová

Milan Moravec

Společenská kronika

in
ze

rc
e

Z okolí
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TEL.: 603 541 280  /  MNISEK@ROKAL.CZ  / PRAŽSKÁ 1637 / WWW.ROKAL.CZ

MNÍŠEK POD BRDY

STAVEBNINY

NOVÉ

Více omně na www.jaroslavpycha.cz.

& 722 490 490
Jaroslav Pýcha

jaroslav.pycha@re-max.cz

Váš certifikovaný realitní makléř

V této lokalitě hledáme:
Rodinný dům

Byt v OV s balkonem
Chatu zděnou i dřevěnou

Chystáte se prodat nemovitost?
Chcete ji prodat bez starostí?
Zavolejte mi, rád přijedu za Vámi.

Zahoďte své starosti, nabízím:
�� Profesionální zpracování prezentace 

nemovitosti
�� Zajištění účinné inzerce na největších 

realitních serverech
�� Férové a profesionální jednání
�� Právní servis přes certifikovanou advokátní 

kancelář
�� Bezpečnou úschovu peněžních prostředků
�� Předání nemovitosti novému majiteli
�� Kompletní servis spojený s prodejem nemovitosti

Inzerce
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Praha

Areál 
obalovny

Kytín

Dobříš

D4 

exit

exit 21

21

Dispečink 602 364 639

Expedice 602 727 028

Otevírací doba:
Po-Pá 7:00-15:30

obchod@kamenzbraslav.cz

Chouzavá 206, 252 10 Voznice (8 km od Dobříše)

Dodávky čerstvého betonu včetně dopravy 
a uložení čerpadlem

BETONÁRNA KYTÍN

 So       8:00-12:00

ČištěníOdpady

svoz

likvidace

odpadkové koše

zanáška popelnic

KONTEJNERY:
• od 3–30 m3

• všechny druhy 
odpadu

chodníků a ulic

strojní čištění

ruční metení

odstraňování 
graffiti

zimní údržba

posypový 
materiál

Komwag, podnik čistoty a údržby města, a.s. 
Perucká 2542/10, 120 00 Praha 2 • komwag@komwag.cz • www.komwag.cz
tel. Praha: 236 040 000 • tel. Mníšek pod Brdy: 737 242 200
Volejte zdarma: 800 566 924

zahradnické 
práce

sekání trávy

údržba 
mobiliáře

ostatní 
komunální 
služby

Zeleň

Komwag_inz-2021_196x140mm_TISK_color.indd   1Komwag_inz-2021_196x140mm_TISK_color.indd   1 18.01.2021   12:45:4018.01.2021   12:45:40

Inzerce
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Křížovka



Nové nebo ojeté auto snadno a rychle
z pohodlí vašeho domova

Vyberte si a objednejte vůz na našem e-shopu

Po vyřízení platby Vám vůz dovezeme zdarma po celé ČR

A Vy můžete zvesela jezdit

ESHOP.SRBA.CZ

Srba Servis e-shopSrba Servis e-shop

Je to jednoduchéJe to jednoduché

1

2

33

srba kampan eshop leden 2021 A4.indd   1srba kampan eshop leden 2021 A4.indd   1 02.02.2021   9:17:1602.02.2021   9:17:16


